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جمهوری اسلامی ایران و جمهوری عربی سوریه در 
پایان سفر رسمی دو روزه آیت الله دکتر سید ابراهیم 
رئیسی به این کشور که به دعوت بشار اسد رئیس 
جمهور سوریه انجام شد، بیانیه مشترکی منتشر 

کردند.
جمهوری اسلامی ایران و جمهوری عربی سوریه در پایان سفر 
رســمی دو روزه آیت الله سید ابراهیم رئیسی به این کشور که به 
دعوت بشار اسد رئیس جمهور سوریه انجام شد، بیانیه مشترکی 
منتشر کردند که متن آن به شرح زیر است:به گزارش تسنیم، در 
پاسخ به دعوت رسمی از سوی جناب آقای دکتر بشار اسد، رئیس 
جمهوری عربی ســوریه، جناب آقای دکتر سید ابراهیم رئیسی، 
رئیس جمهوری اسلامی ایران، دیداری رسمی از کشور جمهوری 
عربی سوریه طی دو روز چهارشنبه و پنج شنبه، 13 و 14 اردیبهشت 
1402 به  عمل آورده و با مقامات عالی این کشــور در خصوص 
راه های گسترش و تقویت روابط دوجانبه، آخرین تحولات منطقه و 

اوضاع در صحنه جهانی، بحث و تبادل نظر نمودند.
- دو رئیس جمهور گفتگوهای عمیقی انجام دادند که تمرکز آن 
بر راه های توسعه و تقویت روابط دوجانبه براساس روابط برادرانه و 
استراتژیک میان دو کشور و هم چنین آخرین تحولات در منطقه 

و شرایط جهانی بود.
- دو طرف بر ضرورت احترام به حاکمیت ملی، استقلال و حفظ 
تمامیت ارضی دو کشور، طبق اهداف و اصول منشور ملل متحد 

تأکید نمودند.

- دو طرف بر اهمیت تقویــت روابط دوجانبه از طریق تداوم 
همکاری های سیاســی، اقتصادی، کنسولی و سایر زمینه های 
همکاری و هم چنین استمرار تبادل هیات های عالی رتبه میان دو 

کشور تأکید کردند.
- دو طــرف آمادگی و تمایل خود را برای انجام هرگونه اقدام 
 ـاقتصادی بین دو کشور از طریق  به  منظور توسعه روابط تجاری 
سازوکارهای موجود از قبیل کمیسیون عالی مشترک ابراز نمودند. 
آنها هم چنین بر همکاری های موجود فیمابین در زمینه بازسازی 

جمهوری عربی سوریه تأکید کردند.
- دو طرف با ابراز خوشــنودی از همکاری مشترک در زمینه 
مبارزه با تروریسم و افراط گرایی، بر تداوم همکاری مشترک جهت 

نابودی نهائی تمامی گروه های تروریستی تاکید نمودند.
- دو طرف، تجاوزات رژیم صهیونیســتی به جمهوری عربی 
سوریه را به شدت محکوم کرده و آن را عاملی بی ثبات کننده در 
منطقه تلقی نمودند. دو طرف بر حق مشروع سوریه جهت پاسخ 

به این تجاوزات با روش مناسب تاکید نمود.
- دو طرف، ادامه اشغال جولان سوریه توسط رژیم اشغال گر 
و هم چنیــن اقدامات این رژیم اشــغال گر از جمله تصمیم به 
الحــاق جولان را محکوم کردند که در تناقض با اصول حقوق 
بین الملل بوده و وضعیت حقوقی جولان سوریه به عنوان اراضی 
اشغالی شمرده می شود. آنها هم چنین تصمیم دولت آمریکا را در 
به رسمیت شناختن الحاق جولان که نقض آشکار اصول سازمان 

ملل متحد می باشد، به شدت محکوم کردند.

- دو طرف، هرگونه حضور غیرقانونی نیروهای نظامی در اراضی 
جمهوری عربی سوریه که اشغال شمرده می شود، را محکوم کرده 
و بر ضرورت پایان آن که ناقض حاکمیت ملی جمهوری عربی 
سوریه و تمامیت ارضی آن می باشد، تأکید می نمایند. آنها بر لزوم 
گسترش حاکمیت جمهوری عربی سوریه بر سرتاسر سرزمین 
خود تصریح نمودند. آنها اقدامات آمریکا در سرقت منابع طبیعی 
جمهوری عربی سوریه را قویاً محکوم کرده و خواستار واکنش 

قاطعانه جامعه بین المللی جهت توقف این قبیل اقدامات شدند.
- دو طرف، اقدامات قهرآمیز، یک جانبه و غیرمشروع اعمال شده 
از سوی ایالات متحده آمریکا و اتحادیه اروپایی علیه جمهوری 
اسلامی ایران و جمهوری عربی سوریه را به شدت محکوم کردند؛ 
اقداماتی که نقض قوانین بین المللی و حقوق بین الملل بشردوستانه 
به شــمار می رود. آنها هم چنین نسبت به این رویکرد که سبب 
آسیب رسیدن به مردم بی گناه می شود، ابراز نگرانی نموده و بر 

ضرورت لغو فوری این گونه اقدامات غیرانسانی تاکید کردند.
- هم چنین طرف ایرانی بار دیگر، ایستادگی خود را در کنار دولت 
و ملت جمهوری عربی سوریه و همبستگی با آنان در قبال زلزله 
ویرانگر اخیر در این کشور، اعلام نمود. دو طرف هم چنین ادامه 
محاصره ظالمانه و مجازات های غیرقانونی از سوی دولت های 
غربی علیه مردم سوریه در شرایط بعد از زلزله را محکوم کردند. 
آنها بر ضرورت شکستن فوری این محاصره به منظور وصول 
کمک های بین المللی برای بازسازی مناطق آسیب دیده از زلزله 

تأکید نمودند.

- دو طرف از تحولات مثبت سیاسی در منطقه، به ویژه ارتباط 
سازنده میان جمهوری عربی سوریه و کشورهای عربی و توافق 
ایران و سعودی که زیر نظر چین انجام شد، استقبال نموده و این 
توافق را گام مهمی به سوی تحولات مثبت که در خدمت ثبات 
خاورمیانه می باشد، برشمردند. آنها هم چنین بر ضرورت همبستگی 
و انسجام بین دولت های منطقه برای مقابله با چالش ها و تأمین 
امنیت، رفــاه و آرامش در منطقه از طریــق همکاری داخلی 

منطقه ای تأکید ورزیدند.
- دو طرف خون های شهیدان – همه شهدای ایران، سوریه و 
دوستان آن دو – که جان خود را برای پیروزی جمهوری عربی 

سوریه در جنگ علیه تروریسم نثار کردند، ارج نهادند.
- طرف ایرانی نسبت به تلاش های انجام شده جهت آماده سازی 
شــرایط مناسب و تسهیل بازگشت آوارگان سوری به شهرها و 
روستاهای خود در جمهوری عربی سوریه، تقدیر کرد. دو طرف 
از جامعه بین المللی خواستند تا در این زمینه، کمک های لازم را 
ارائه نماید و جلوی سوء استفاده از رنج پناه جویان را از سوی برخی 

کشورها در راستای خدمت به برنامه های سیاسی خود بگیرد.

- دو طرف تأکید کردند که رژیم اشغال گر صهیونیستی، علت 
اصلی همه بحران ها و تهدید صلح و امنیت در منطقه به شمار 
می رود. آنها هرگونه اقدامات خصمانه این رژیم را علیه مقدسات 
اسلامی در قدس شریف و تلاش های آن جهت تغییر شرایط 
حقوقی و تاریخی بیــت المقدس رد نمــوده و ادامه عملیات 
شهرک ســازی های غیرقانونی و نیز اقدامات رژیم اشغال گر در 
فلسطن را محکوم ساخته و همه آن موارد را نقض آشکار حقوق 
بین الملل و حقوق بشر به شمار آوردند. دو طرف حمایت خود را 
از حق مشروع مردم فلسطین در مقاومت بر ضد اشغال گری و 
برپایی دولتی مستقل، یکپارچه و دارای حاکمیت به پایتختی قدس 

شریف ابراز داشتند.
- جناب آقای دکتر ســید ابراهیم رئیســی، رئیس جمهوری 
اســلامی ایران از اســتقبال گرم و مهمان نوازی کریمانه برادر 
خود، جناب آقای دکتر بشار اسد رئیس جمهوری عربی سوریه، 
مقامات و مردم سوریه، تشکر خالصانه و قدردانی نموده و از رئیس 
جمهوری عربی سوریه، دعوتی رسمی برای انجام سفری رسمی 

به جمهوری اسلامی ایران به عمل آورد.

بیانیه ایران و سوریه؛

  تاکید بر گسترش روابط و مقابله 
با دشمنان مشترک

آیت الله العظمی جوادی آملی: 
 جامعه ای جهنمی است که انسان در آن

 به رسانه و مطبوعاتش اطمینان نداشته باشد
آیت الله العظمی جوادی آملی گفت: وقتی در جامعه  ای، انسان به رسانه اش، 
به مطبوعاتش، به توده مردمش، به جلساتش، اطمینان نداشته باشد، چنین 

جامعه  ای جامعه جهنمی است، جامعه بهشتی نیست.
مرجع تقلید شیعیان در یکی از دیدارهای خود با دبیران کانون های قرآن و عترت کشور گفت: این 
به آن بد می گوید، آن به این بد می گوید، این از او غیبت می  کند، او خلاف می  گوید، این تکذیب 
می  کند؛ این جهنم است! ما آبروی این را ببریم، آبروی آن را ببریم، دروغ بگوییم، غیبت بکنیم 
و هیچ اطمینانی در جامعه نباشد، چنین جامعه ای لرزان است، این جامعه، جامعه جهنمی است!به 
گزارش جماران؛آیت الله العظمی جوادی آملی افزود: اگر کسی خلاف کرد، ما یک وظیفه داریم 
به عنوان امر به معروف و نهی از منکر که به او بگوییم و جلویش را بگیریم، این چیز خوبی است! 
وقتی با او در میان می گذاریم که این کار بد است، نکن، بالاخره یا قبول می کند یا نکول، به هر 
حال مشکلی پیش نمی  آید، ما وظیفه  مان را انجام دادیم؛ اما امر به معروف و نهی از منکر که بر 
ما واجب است و اثربخش است را انجام ندهیم، بیاییم غیبت بکنیم، این سودی ندارد؛ این منکری 
است در برابر منکر! با حرام نمی  شود از حرام جلوگیری کرد, با بدی نمی  شود از بدی جلوگیری 
کرد. وقتی در جامعه  ای، انســان به رسانه اش، به مطبوعاتش، به توده مردمش، به جلساتش، 

اطمینان نداشته باشد، چنین جامعه  ای جامعه جهنمی است، جامعه بهشتی نیست.

فرایند رسیدگی و ارائه خدمات به مردم شفاف تر شود
رئیس دیوان عدالت اداری کشــور با تأکید بر اینکه نباید مردم در پیچ و خم 
قوانین گرفتار شوند، گفت: فرایند رســیدگی و ارائه خدمات به مردم باید 

شفاف تر شود.
حجت الاسلام حکمت علی مظفری اظهار کرد: یکی از مهم ترین دلایل ثبت شکایت در دیوان 
عدالت اداری به مقوله ابهام در فرآیند رسیدگی و ارائه خدمات به مردم است که باید شفاف تر شود.
وی با بیان اینکه با وجود همه تلاش های انجام شده، انجام برخی تکالیف سازمانی در نهادها 
رضایت بخش نیست، اظهار کرد: فرایند رسیدگی به درخواست های مردمی و ارائه خدمات به 
مردم شفاف نیست و همین امر زمینه نارضایتی مردم و طرح شکایت در دیوان را فراهم کرده 
است.رئیس دیوان عدالت اداری کشور گفت: اجتناب از اجرای کامل و دقیق برخی قوانین و مباحث 
رایج در کشور مانند فرایند ساماندهی وضعیت نیروهای شرکتی، تبدیل وضعیت نیروهای کادر 
درمان شاغل در دوره کرونا، تبدیل وضعیت کارکنان مشمول طرح ایثارگران و چگونگی اجرای 
طرح رتبه بندی معلمان، زمینه طرح شکایت از سوی برخی از کارکنان شاغل در نهادهای دولتی 
را افزایش داده است.مظفری با تأکید بر اینکه نباید مردم در پیچ و خم قوانین گرفتار شوند، ادامه 
داد: همه کارکنان در مجموعه نظام اجرایی و قضائی کشور مکلف هستند در چارچوب قانون در 
راستای افزایش رضایتمندی مردم و رشد اعتماد اجتماعی حرکت کنند.وی افزود: در یک سال 
گذشته با 1۹ وزارتخانه و سازمان جلسات مستمری برگزار شد که از آن جمله می توان به ۷0 جلسه 
کارشناســی و 4۶ جلسه تصمیم گیری با حضور وزرا و معاونین وزرا اشاره کرد تا بتوانیم فرایند 

خدمت رسانی به مردم را شفاف تر و تشکیل پرونده ها را کاهش دهیم.
رئیس دیوان عدالت اداری در ادامه سخنان خود با اشاره به ابلاغ اصلاحیه قانون دیوان تا چند 
روز آینده گفت: در قانون فعلی بعد از گزارش استنکاف دستگاه اجرایی توسط شعبه اجرای احکام 
یک فرجه یک هفته ای برای اجرای حکم داده بود که همین فرجه سبب شده بود مدیران سال ها 
احکام را اجرا نمی کردند که خوشبختانه با پیگیری هایی که شد این مهلت یک هفته حذف شده و 
دستگاه محکوم علیه مکلف است وفق مواد 10۷ و 10۸ قانون در همان مهلت قانونی رای قطعی 
را اجرا کند و الا بعلت استنکاف مواجه با حکم انفصال می گردد.مظفری افرود: در قانون جدید 
ملاک اجرای آرای قطعی دیوان از سوی دستگاه ها، یک ماه پس از ابلاغ رای است و مدیران 
باید در این مهلت اگر عذری در اجرا دارند اعلام کند در غیر این صورت پس از یک ماه، همان 
قاضی شعبه صادرکننده رای، رای به انفصال خدمت مدیر می دهد.وی بیان کرد: دومین نقطه قوت 
قانون جدید مکلف کردن دستگاه ها به پاسخگویی مکتوب به مردم است به این صورت که از این 
پس همه افرادی که به دستگاه اجرایی مراجعه و خواسته ای دارند دستگاه مکلف است خواسته را 
مکتوب ظرف سه ماه جواب دهد که فرد بتواند در دیوان اقامه دعوا کند که گام مهمی در راستای 
تکریم ارباب رجوع است.به گزارش ایسنا، رئیس دیوان عدالت اداری برای سفر سه روزه از دوازدهم 
اردیبهشت به گلستان سفر کرده است. ملاقات مردمی و حضور در شورای قضایی استان و دیدار 

با نماینده ولی فقیه از جمله برنامه های وی در این سفر سه روزه بود.

مجلس به دنبال واردات کارگر نیست
آصفری گفت: ما به هیچ وجه بحث واردات کارگر نداریم و اگر یک نفر چنین 

حرفی زده ملاک نیست.
محمدحسن آصفری، نماینده مردم اراک در مجلس اظهار کرد: ما به هیچ وجه بحث واردات 
کارگر نداریم و اگر یک نفر چنین حرفی زده ملاک نیست. قاطعانه می گویم که دولت و مجلس 
به هیچ وجه دنبال واردات کارگر نیستند. اما برعکسش دولت مصوب کرده که نیروی کارگر ایرانی 
را با رعایت شان نیروی کار ایرانی به کشورهای دیگر صادر کنیم.وی افزود: فشارهای کارگری 
بر مسئولین و نمایندگان واجب است. مطمئنا اگر کارگران اعتراض نمی کردند به بعضی حقوق 
خود دست پیدا نمی کردند. این اعتراض ها و مطالبات یقینا منجر به افزایش و رشد تولید خواهد 
شد.به گزارش »نود اقتصادی« نماینده مردم اراک در مجلس گفت: نمایندگان مجلس فقط شعار 
نمی دهند و همواره در حال پیگیری مطالبات مردم هستند. من قسم خورده ام که همه چیز را باهم 
ببینم و بعد قانونی را تصویب کنم. مثلا در بحث رتبه بندی معلمان پیشنهادمان ۸0 هزار میلیارد 
تومان بود ولی دولت گفت 2۵ هزار میلیارد تومان می توانم برای این طرح بگذارم و این مسئله 

باعث شد این قانون کامل اجرا نشود.

همانقدر که با حبس آمار تورم کم شد، ناترازی 
صندوق های بازنشستگی هم با عزل مدیر حل می شود!

ماجرا از یک هشدار درباره آینده شروع شد، اما قطعا با برکناری پادام تمام 
نشده است.

در روزهای گذشته فیلمی از سجاد پادام، مدیر کل حالا سابق بیمه های اجتماعی وزارت رفاه 
منتشر شد که او در این فیلم نسبت به وضعیت وخیم صندوق های بازنشستگی هشدار می داد.هر 
چند فیلم تقطیع شده بود، اما با این حال سخن ناروایی مطرح نشده بود.پادام مشکلی که چندین 
سال است توسط کارشناسان و اقتصاددانان فریاد زده می شود را یک بار دیگر تکرار کرد.او با این 
بیان که در یک جلسه کارشناسی مطرح شده بود، سعی داشت دولت و مجلس را نسبت به آینده 
شومی که در انتظار صندوق های بازنشستگی است، آگاه کند.اما دولت کم تحمل تر از آن بود که 
یک اظهار نظر مدیر منصوب خود را هم بپذیرد و به جای تدبیر برای حل مشکل، تصمیم به 
عزل گرفت.اما مطمئنا این مساله ای نیست که با یک برکناری و تحمل نکردن یک هشدار پایان 
بپذیرد.بمب ساعتی صندوق های بازنشستگی در کنار سایر بحران های اقتصادی که کشور گرفتار 
آن است، باید هر چه سریع تر خنثی شود.البته چنین هشدارهایی بر خلاف رویه معمول برخی از 
مدیران دولتی در ماه های اخیر است که با حبس آماری سعی در پاک کردن صورت مساله دارند.

جایی که با منتشر نکردن آمار تورم و مسکن، سعی کرده اند صورت مساله را پاک کنند.
به گزارش اقتصاد آنلاین، اما یقینا به همان اندازه که چنین اقداماتی در کنترل تورم و قیمت 
مسکن موثر بوده، این برکناری هم می تواند به حل مشکل صندوق های بازنشستگی کمک کند.
آقایان دولتی چه بخواهند و چه نخواهند مشکل صندوق های بازنشستگی جدی است، اما مدیرانی 
که علاقمند به روبرو شدن با واقعیت ها نیستند و ابتکار و خلاقیت آنها عزل مدیر و حبس آماری 

است، توان حل این بحران بزرگ و سایر چالش های کشور را ندارند.

چهارشنبه هم گذشت ولی قیمت گندم اعلام نشد!
با وجود گذشت یک هفته از تعیین قیمت خرید تضمینی گندم در شورای قیمت 
گذاری، هنوز قیمت این محصول استراتژیک به صورت رسمی اعلام نشده و 

برای بسیاری از کشاورزان سوال است که چرا قیمت جدید اعلام نمی شود؟
چهارشنبه هفته گذشته پس از کشمکش های بسیار در خصوص تعیین قیمت خرید تضمینی 
گندم، شورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های حمایتی محصولات اساسی کشاورزی قیمت 
نهایی گندم را تعیین و مصوب کرد.رئیس اتاق اصناف کشاورزی اعلام کرد که تصمیمات خوبی 
برای قیمت گندم گرفته شده و گندمکاران منتظر خبرهای خوب باشند.وی همچنین گفته بود 
که بر اساس قانون، قیمت خرید تضمینی توسط وزیر جهاد کشاورزی تا حداکثر یک هفته اعلام 
خواهد شد.رئیس بنیادملی گندمکاران هم با اشاره به اینکه بعد از تصویب قیمت گندم در شورای 
قیمت گذاری وزیر جهاد کشاورزی فرصت دارد طی مدت یک  هفته قیمت جدید را اعلام کند، 
به ایسنا گفت که قیمت خرید تضمینی گندم تا چهارشنبه این هفته اعلام خواهد شد.آن طور که 
اعضای شورای قیمت گذاری می گویند وزیر جهاد کشاورزی یا همان رئیس شورا موظف است در 
مدت یک هفته پس از تعیین قیمت خرید تضمینی، قیمت نهایی را اعلام کند. این در حالی است 
که دو روز از مهلت اعلام قیمت خرید تضمینی گندم گذشته  و هنوز خبری نیست.باوجود اینکه 
بسیاری از فعالان بخش کشاورزی هشدار داده اند که هر یک روز تاخیر در اعلام قیمت می تواند 
انگیزه کشاورزان را برای کشت سال بعد کم، قاچاق را زیاد، گندم را تبدیل به خوراک دام و طیور 
کند و در نهایت کشور نیازمند واردات شود ولی دقیقا مشخص نیست که چرا مسئولان قیمت خرید 
تضمینی گندم را اعلام نمی کنند. با توجه به اینکه گندم یکی از محصولات اساسی و استراتژیک 
است و توجه به آن می تواند منجر به خودکفایی کشور در تولید این محصول شود و همچنین در 
راستای تحقق شعار سال« مهار تورم، رشد تولید« لازم است هرچه سریع تر قیمت جدید اعلام 

شود تا کشاورزان از سردرگمی خارج شوند و برای کشت سال بعد با انگیزه بیشتر اقدام کنند

اخبار کوتاه 

نایب رئیس کمیســیون صنایــع و معادن 
مجلس با اشــاره به لایحه تشکیل وزارت 
بازرگانی گفت: اینکه صــادرات، واردات و 
تنظیم گری را در اختیار یک وزارتخانه و تولید 
را در اختیار وزارت جهاد و صمت قرار دهیم 
اقدامی اشتباه است و این کار خلاف برنامه 

ششم است.
علی جدی نایب رئیس کمیســیون صنایع و معادن 
مجلس با اشاره به تصویب دو فوریت تشکیل وزارت 

بازرگانی گفت: در حال حاضر قرار است این طرح به صورت دو فوریت مورد بررسی 
قرار گیرد و اینکه در کمیسیون و صحن کلیات آن رای بیاورد یا خیر در مرور زمان 
مشخص می شود زیرا این اقدام عملا یک اصلاح ساختاری و خلاف برنامه است 
و به همین جهت کلیات آن باید دو سوم رای بیاورد.وی تشکیل وزارت بازرگانی را 
خلاف برنامه ششم عنوان و بیان کرد: در برنامه ششم توسعه به دولت تکلیف شده 
است که کوچک سازی را در دستور کار قرار دهد و به همین جهت نیازمند دو سوم آرا 
هستند.نایب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس اشاره کرد: در دو مرحله ای که 
استیضاح وزیر صمت مطرح شد، عملا بحث تشکیل وزارت بازرگانی و تفکیک آن 
هم مطرح شد.وی در بیان نظر خود در خصوص تشکیل وزارت بازرگانی عنوان کرد: 
اینکه صادرات، واردات و تنظیم گری را در اختیار یک وزارت خانه و تولید را در اختیار 
وزارت جهاد و صمت قرار دهیم یک اقدام اشــتباه است و با آن موافق نیستم. چند 
جلسه در این باره در کمیسیون بررسی صورت گرفت و از مرکز پژوهش ها و همچنین 
دو اندیشکده دعوت کردیم تا نظرات آنها را جویا شویم. هم بدنه کارشناسی مرکز 
پژوهش ها و هم مجموعه بدنه کارشناسی وزارت صمت و همچنین اندیشکده ها 

مخالف تشکیل وزارت بازرگانی بودند.
به گزارش تســنیم، جدی با اشــاره به فعالیت وزارت بازرگانی در دو دهه گذشته 
یادآور شد: همیشــه در بحث تنظیم گری بین وزارت خانه ها دعوا بود زیرا وزارت 
جهاد کشاورزی اعتقاد داشت کار تنظیم گری باید توسط وزارت جهاد انجام شود و 
وزارت بازرگانی آن را گردن وزارت جهاد می انداخت و وزارت صمت هم کار مشابهی 
را انجام می داد. در حقیقت هیچ متولی مشخص نبود و مردم نمی دانستند تکلیف کار 

بر عهده کیست.
این نماینده مجلس شورای اسلامی افزود: همچنین وجود وزارت بازرگانی باعث 

شده بود تولید چندین قلم کالای اساسی کاهش پیدا 
کند زیرا واردات زیادی انجام می شد. هر کسی متولی 
تولید کالا است باید کار تنظیم گری را هم انجام دهد و 
در واقع نیازمند یک سیاست گذار مشترک در این زمینه 
هستیم.اما مهرداد گودرزوند چگینی با اعلام موافقت خود 
برای تشکیل وزارت بازرگانی گفت: اینکه گفته می شود 
تشکیل این وزارت خانه باعث می شود تمرکز در حوزه 
تنظیم گری و واردات بازار بر هم بخورد اشتباه است زیرا 
در زمانی که تمرکز داشتیم، مشکل تولید نباید وجود 
داشــته باشد اما شاهد بودیم به ویژه در این چند ماه این مسئله وجود داشته است.
وی مشــکل موجود در حوزه تولید و بازار را ناشی از ساختار معیوب فعلی دانست 
و اظهار کرد: وزارت بازرگانی که در سال های گذشته وجود داشت، اولویت نخست 
خود را توزیع و کنترل بازار قرار داده بود اما با ادغام در سازمانی که اولویت آن توزیع 
و تنظیم بازار نیست و اولویت آن تولید است، نتیجه این می شود که در انبارها کالا 
موجود است اما توزیعی صورت نمی گیرد و برنامه ای برای واردات وجود ندارد.نایب 
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس بیان کرد: هیچ گاه چنین بی برنامگی در 
کشور نداشتیم که مرغ در داخل تولید شود اما افزایش ناگهانی و کاهش ناگهانی را 
تجربه کند. این موارد نشان می دهد اولویت نخست جهاد کشاورزی و وزارت صمت 
توزیع و تنظیم بازار نبوده اســت در حالی که این اختیارات به آنها داده شــد.وی از 
هماهنگی دولت و مجلس برای تشــکیل وزارت بازرگانی گفت و ابراز کرد: وزارت 
بازرگانی در حقیقت تشکیلاتی است که قبلا وجود داشته است و امروز می تواند با 
اقدامات فرابخشی، هم بحث صادرات را مدیریت کند و هم واردات را در زمان هایی 
مشخص تنظیم کند. مجلس هم با در نظر گرفتن این اولویت ها وارد عمل شده است.
جدی در پاسخ به مباحث مطرح شده از سوی چگینی گفت: به هم ریختگی سال 
گذشته بازار در حوزه توزیع و به طور ویژه مرغ فقط مربوط به ساختار نیست زیرا سال 
گذشته تغییرات اساسی در بودجه دادیم و وزارت جهاد تحت تاثیر مستقیم قرار گرفت.
وی افزود: ســال گذشته ارز ترجیحی 4200 تومانی را حذف کردیم و عملا کل 
وزارت جهاد کشــاورزی را تحت تاثیر قرار دادیم. در سه ماه نخست سال گذشته 
بسیاری از تولید کنندگان مرغ و گوشت قرمز بلاتکلیف بودند و عملا بدنه کل تولید 
کشور به ویژه صنایع غذایی تحت تاثیر قرار گرفت. بنابراین اینکه همه شرایط بد بازار 

در سال گذشته را به ساختار وزارت خانه های کشور ربط بدهیم کاملا غلط است.

بازرس ویــژه رئیس جمهور: با 
کارسازی یکی از مسئولان وقت 
مجلس نسبت به واگذاری بیش 
از یکصد خودرو به قیمت کارخانه 
و بدون قرعه کشی به تعدادی از 

نمایندگان اقدام شده است.
این موضوع قبــل از این و برای اولین 
بار از سوی احمد علیرضا بیگی نماینده 
تبریز در مجلس مطرح شد اما با تکذیب 

هیات رئیسه مجلس و وزارت صمت  روبه رو شد ولی در نهایت تایید شد. 
بیگی تعداد خودروها را ۷۵ دستگاه خودروی شاسی بلند فیدلیتی و دیگنیتی 
اعلام کرده بود. حالا در گزارش بازرسی ریاست جمهوری، تعداد خودروها 

100دستگاه اعلام شده است.
نماینده ویژه رئیس جمهور در امر مبارزه با فساد، از معرفی متخلفانِ واگذاری 
رانتیِ خودرو در گزارشی محرمانه به  رئیسی خبر داد. به گزارش عصر ایران، 
حجت الاسلام حسن درویشیان  درباره  آخرین اخبار پیگیری  پرونده  واگذاری 
رانتی خودرو گفت: در پی دستور رئیس جمهور برای بررسی موضوع، بلافاصله 
با وزارت صمت و خودروسازان مکاتبه کردیم و از آنها در این خصوص توضیح 
خواستیم.وی افزود: پس از ارزیابی دقیق ابعاد موضوع و احراز تخلف، در گام 
اول از ادامه واگذاری خودروهای درخواستی به اشخاص که در قالب تفاهم 
نامه و امثالهم خــارج از روال فروش خودرو به عموم مردم بوده جلوگیری 

کردیم .
بــازرس ویژه رئیس جمهور درباره متخلفان ایــن پرونده  توضیح داد: در 
گزارشی محرمانه، دستگاه ها و افراد متخلف را به رئیس جمهور معرفی کردیم 
و در همان بدو امر مدیرعامل ایران خودرو نیز در همین رابطه برکنار شد. 
البته این شرکت در گذشته نیز با مصوبه داخلی درصدد واگذاری تعدادی 
خودروی شاسی بلند )هایما S8 وارداتی CKD( قبل از عرضه عمومی 
به مردم و با رانت قابل توجه به مدیران خود بود که با ورود به موقع بازرسی 

ویژه منتفی گردید.
 درویشــیان افزود: پس از تذکر به دستگاه های متخلف، به خودروسازان 
هم مجدداً ابلاغ گردید براساس ابلاغیه و دستور ریاست محترم جمهور از 

اسفندماه 1400، تحت هیچ شرایطی حق 
واگذاری بی ضابطه خودرو به مدیران و 
کارکنان دستگاه های اجرایی در سه قوه 
و یا سایر اشــخاص حقیقی یا حقوقی 
خصوصی را مغایر با روال عادی فروش 
به آحاد مردم ندارند و از وزیر وقت صمت 
هم خواسته شــد ضمن توقف تفاهم 
نامه های خودروســازان با دستگاه های 
اجرایی نظارت مضاعــف و جدی تری 
داشــته باشند تا شاهد تکرار این مسأله  نباشیم  و مادامی که شرایط عرضه 
خودرو به این وضعیت باشــد و نیاز مردم برطرف نشود این مطالبه نظارتی 
کماکان پابرجاست.وی خاطرنشان  کرد: در حال حاضر با اقدامات انجام شده، 
هیچ خودرویی  بدون رعایت ضوابط قانونی نباید عرضه شود و اگر گزارشی 
مبنی بر تخلف دوباره دریافت کنیم ضمن اطلاع رســانی تخلفات، بدون 
هرگونه اغماض، قطعاً با ایشان برخورد خواهیم کرد همانطور که در نتیجه 
بررسی قبلی، دستور توبیخ تعدادی از مدیران و دستور برکناری برخی نیز از 

سوی رییس جمهور صادر شد.
 پاسخ بازرس ویژه رئیس جمهور 

به  یک نماینده درباره واگذاری خودروهای شاسی  بلند
بازرس ویژه رئیس جمهور همچنین در پاسخ به سوالی درخصوص اظهارنظر 
ویکی از نمایندگان مجلس در خصوص تحویل خودروهای شاسی بلند یک 
خودروساز خاص به نمایندگان قبل از استیضاح، اظهار داشت: بررسی های قبلی 
انجام شده و مدارک به دست آمده حاکیست تفاهم نامه ای از تابستان 1400 و 
 قبل از تشکیل کابینه دولت سیزدهم بین یک شرکت شبه کاغذی غیرمرتبط 

)رادین مبین غرب( با آن خودروساز منعقد شده است.
وی افزود: طبق مستندات بدست آمده، با کارسازی یکی از مسؤلان وقت 
در مجلس نسبت به واگذاری بیش از یکصد خودرو به قیمت کارخانه و بدون 
قرعه کشی به تعدادی از ایشان )نمایندگان( و براساس معرفی و واسطه گری 
شرکت صوری مذکور انجام شده و این رویه تا اواسط 1401 ادامه یافته که 
طبق بررسی انجام شده، وزیر وقت صمت اطلاعی از وقوع و یا کم و کیف آن 

نداشته و ظاهراً تعدادی از نمایندگان هم از آن بی اطلاع بوده اند.

 تشکیل وزارت بازرگانی 
خلاف برنامه ششم است

نایب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

 اعطای شاسی بلند به نمایندگان مجلس 
واقعیت داشت

بازرسی ریاست جمهوری تایید کرد

مدیر کل ترانزیت سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای اظهار داشت: یکی از 
دلایل افت حجم ترانزیت، کاهش ترانزیت فرآورده های نفتی بود به طوریکه در 

سال گذشته ترانزیت از اقلیم کردستان به صفر رسید.
جواد هدایتی درباره دلایل عدم تحقق هدف گذاری ترانزیت 20 میلیون تنی در سال گذشته و دلایل 
افت آمار ترانزیتی اظهار داشت: در آمار ترانزیت جاده ای با کاهش مواجه نبودیم، حجم ترانزیت مواد 
نفتی که همیشه در سال های گذشته در افزایش و کاهش ترانزیت تعیین کننده بود به طوری که هر 
سالی که رشد ترانزیت داشتیم دلیل آن، رشد میزان ترانزیت فراورده های نفتی بوده و بدون استثنا 
تاثیرگذارترین عامل در رشد آمار ترانزیت است.وی ادامه داد: اتفاق بسیار خوبی در سال گذشته رخ داد 
این بود که ترانزیت فرآورده های نفتی کاهش پیدا کرد. اما حجم ترانزیت جاده ای کاهش پیدا نکرد 
چراکه افزایش حجم ترانزیت غیر نفتی این کسری را جبران کرد.ترانزیت غیرنفتی در سال گذشته 
حدود 2میلیون تن افزایش پیدا کرد که آن کســری کاهش ترانزیت فراورده های نفتی را توانست 
پوشش دهد.   مدیر کل ترانزیت سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای در گفت  وگو با ایلنا تاکید 
کرد: یکی از دلایل افت حجم ترانزیت، کاهش ترانزیت فراورده های نفتی بود به طوری که در سال 

گذشته ترانزیت از اقلیم به صفر رسید و از اواخر اردیبهشت ماه سال گذشته تا پایان سال، ترانزیت 
فراورده ها نفتی برای تجار اقلیم به دلیل شکست قیمت ها از سوی روسیه در بازارهای جهانی، صادرات 
به صرفه نبود و هیچ محموله ترانزیت مواد نفتی از آن مسیر انجام نشد. اگر ترانزیت نفتی که در 10 ماه 
سال گذشته صفر شد، افزایش پیدا می کرد، به طور قطع آمار ترانزیت رکورد سال های ۹1 و ۹2 را که 
به 13,۵ میلیون تن بود را جابه جا می کرد و از این اعداد و ارقام عبور می کردیم.هدایتی گفت: از دلایل 
دیگر عدم تحقق ترانزیت 20 میلیون تنی، شرایط افغانستان بود. در سال های گذشته افغانستان یکی 
از مقاصد اصلی ترانزیت کالا از ایران بود که بار عمدتا از مسیر امارات متحده به افغانستان می رفت 
که بخشی این مبادلات تجاری افغانستان به دلیل تحریم های پولی و بانکی که علیه طالبان در دنیا 
اعمال می شود، کاهش پیدا کرد. از سوی دیگر به دلیل شرایط اقتصادی افغانستان، خرید و واردات 
کالا به این کشور کم شد و به دنبال آن، آمار ترانزیت از ایران به افغانستان هم کاهش پیدا کرد.وی 
افزود:  ترکمنستان هم به تازگی سال گذشته مرزها با ایران را بازگشایی کرد و ترانزیت با آسیای میانه 
مجدد راه اندازی شد و تا زمانی به غلتک بیفتد و به روال عادی برگردد، طبیعتا تا یکسال زمان می برد. 

باید توجه داشت که روابط ایران و ترکمنستان در طول یکسال گذشته بهتر شده است.

رســتمی، رئیــس کانون انجمن هــای صفنی 
شرکت های حمل و نقل کشور گفت: کمیسیون 
اصــل ۹۰ و وزارت اقتصــاد حــق دخالــت و 
تصمیم گیری در مورد فعالان حوزه حمل و نقل و 

رانندگان را ندارند.
رضا رستمی اظهار کرد: چالش جدی ما دخالت دستگاه های 
غیرمرتبط در حوزه حمل و نقل است که برخی گله مندی ها 
و ناراحتی فعالان این حوزه را به همراه داشــته و امیدواریم به 
دور از سیاسی بازی ها و نگاه دستوری مشکلات و دغدغه های 
فعالان حوزه حمل و نقل و رانندگان برطرف شود. وی تصریح 
کرد: 40 درصد دغدغه های مطرح شده در استان اردبیل مربوط 
به فعالیت کامیون های بدون بارنامه است که متولیان بخش 
خصوصی و دولتی باید با کنترل های دروازه ها جلوی فرار بار 

را بگیرند.رئیس کانون انجمن های صفنی شرکت های حمل 
و نقل کشور در گفت و گو با بازار، گفت: این کنترل دروازه ای 
باید 24 ساعته انجام شود تا با سرکشی های به موقع جلوی 
فعالیت های غیرقانونی گرفته شده و در نقطه مقابل بارنامه های 
قانونی برای فعالان این عرصه صادر شود.رستمی افزود: کاهش 
بارنامه و توناژ بار به دور از اسناد قانونی چالش های جدی را برای 
حوزه حمل و نقل بار به وجود می آورد که انتظار می رود در این 
راستا گام های مؤثری برداشته شود.رئیس کانون انجمن های 
صفنی شرکت های حمل و نقل کشور بیان کرد: در کنار حل 
مشــکلات بیمه ای و مالیاتی صاحبان شرکت ها، بهتر است 
تأمین نیازمندی شرکت های حمل و نقل به ویژه لاستیک، 
روغن و گازوئیل به قیمت مصوب فراهم آمده و امکان پشتیبانی 

از فعالان حوزه حمل و نقل به وجود آید.

روسیه و افغانستان عاملان عدم افزایش ترانزیت ایران
 کمیسیون اصل 90 ترانزیت نفتی از اقیلم کردستان به صفر رسید

حق دخالت در حوزه حمل و نقل را ندارند

 محصولات لبنی در مسیر حذف از سفره  مردم
افزایش قیمت شیرخام به ۱۵هزار تومان به ستاد تنظیم بازار رفت 

رئیس هیئت مدیره اتحادیه مرکزی دامداران ایران 
گفت: جلســات مربوط به اصلاح قیمت شیرخام 
برگزار و بر سر افزایش آن به هر کیلوگرم ۱۵ هزار 
تومان به توافق رسیده ایم و اکنون منتظر تائید و ابلاغ 

آن از سوی ستاد تنظیم بازار هستیم.
در پایان سال گذشــته بود که اتحادیه مرکزی دامداران ایران 
اعلام کرد، زیان دامداران در تولید شیر به مرز 4 هزار تومان در هر 
کیلوگرم رسیده است. طبق گفته این اتحادیه، هزینه های تولید به 
ویژه هزینه های مربوط به نهاده های خوراک دام افزایش زیادی 
داشته و دیگر قیمت مصوب خرید شیرخام از دامداران متناسب با 

هزینه تمام شده تولید نیست.دامداران اعلام کردند، به جدیت به 
دنبال اصلاح نرخ مصوب خرید شیرخام هستند، اما دولت به دلیل 
همزمانی نوروز و ماه رمضان با این افزایش قیمت موافقت نکرد 
و بــه دامداران وعده داد اصلاح قیمت پس از پایان ماه رمضان 
محقق خواهد شد.روز  پنج شنبه فرهاد اکبری رئیس هیئت مدیره 
اتحادیه مرکزی دامداران ایران به اقتصاد آنلاین خبر داد: با افزایش 
قیمت مصوب خرید شــیرخام از دامداران موافقت شده و توافق 
بر ســر قیمت جدید بین دولت و دامداران صورت گرفته است.

وی تصریح کرد: با توجه به هزینه تمام شــده تولید، قیمت 1۹ 
هزار و ۵00 تومان را پیشنهاد داده بودیم، اما دولت در قبال برخی 

کمک ها برای جبران هزینه های تولید، این قیمت را کاهش داد.به 
گفته اکبری؛ دولت ابتدا قیمت 1۵ هزار و ۵00 تومان را پذیرفت، 
اما در نهایت قیمت 1۵ هزار تومان برای خرید هر کیلوگرم شیرخام 
برای تائید و ابلاغ به ستاد تنظیم بازار ارسال شد.وی تصریح کرد: 
بر اساس توافق صورت گرفته، بر خلاف گذشته میزان مبلغ در 
نظر گرفته شده به ازای هر یک درصد افزایش یا کاهش چربی 
شیر، با کارخانه های لبنی توافقی خواهد بود.اکبری در پاسخ به 
این پرســش که » کمک های دولت برای جبــران هزینه ها 
چه خواهد بود؟«، گفت: این کمک ها شــامل، تأمین و تحویل 
نهاد های خوراک دام با قیمت سال گذشته، پرداخت بهای شیر 

به صورت روزانه، پرداخت تسهیلات کم بهره به واحد های زیر 
100 رأس و حذف هزینه پشت بارنامه ارسال خوراک دام است.
وی همچنین خبر داد: دولت وعده داده، قیمت جدید شیرخام از 
ابتدای سال در نظر گرفته شود و مابه التفاوت قیمت قبل و قیمت 
جدید به دامدارانی که قبل از تاریخ ابلاغ قیمت جدید شیر تحویل 
کارخانه های لبنی داده اند، پرداخت شــود.بر اساس این گزارش، 
با افزایش قیمت شیرخام انتظار می رود دست کم 30 درصد به 
قیمت محصولات لبنی مشمول قیمت گذاری شامل؛ شیر نایلونی 
کم چرب ۹00گرمی، شیر بطری کم چرب، پنیر یواف 400 گرمی 
و ماست ساده ۵. 2 کیلوگرمی کم چرب اضافه خواهد شد.گفتنی 

است؛ قیمت مصوب خرید شیرخام از دامداران در سال گذشته 
برای هر کیلوگرم شیر خام 3. 2 درصد چربی و سه درصد پروتئین، 
درب دامداری 12 هزار تومان بوده است؛ ضمناً به ازای هر یک 
درصد افزایش یا کاهش درصد چربی، 1۵0 تومان به این مبلغ 

)12 هزار تومان( اضافه یا کسر می شود.

شهـرداری ؛ مقصر اصلی گرانـی زمین
کارشناس حوزه مسکن گفت: شهرداری ها به واسطه مدیریت شهری و فروش تراکم عامل 

اصلی افزایش قیمت زمین در تمام شهرها به خصوص در تهران بوده و هستند.
فرشید ایلاتی افزود: در واقع عامل اصلی افزایش قیمت زمین که اثرات آن را امروز در بازار خرید و فروش و رهن و اجاره 
مسکن می بینیم به دلیل سیاست ها و برنامه ریزی های شهرداری است.وی با اشاره به تاکید اخیر معاونت شهرسازی 
شهرداری تهران مبنی بر تراکم فروشی و مطرح کردن آن در راستای تحقق شعار سال، بیان داشت: اقدامات شهرداری 

از یک سو سبب از بین رفتن اصول شهرسازی و معماری شده و از سوی دیگر عامل افزایش قیمت زمین به دلیل همین 
برنامه ها هستند.این کارشناس بازار مسکن در گفت وگو ایرنا با بیان اینکه شهرداری ها عملًا با فروش تراکم باعث افزایش 
قیمت زمین می شوند، گفت: بالا رفتن قیمت زمین سبب افزایش نرخ مسکن برای خرید و فروش و به دنبال آن قیمت 
رهن و اجاره شده است، در حالی که شهرداری هیچ مسوولیتی را در خصوص افزایش قیمت مسکن، زمین و افزایش 
 اجاره بها نمی پذیرد. ایلاتی با اشاره به اینکه بیشترین تقاضای مصرفی در بازار مسکن برای خانه هایی با مساحت حدود

 100 متر مربع است، افزود: دیده می شود که بخش زیادی از خانه ها با متراژهای بالاتر ساخته می شود که نشان 
می دهد این خانه ها قرار است به عنوان کالای سرمایه ای نگه داشته شوند.وی ادامه داد: با وجود اینکه ۶0 درصد 
تقاضای مصرفی در بازار مسکن برای واحدهای 100 متر مربع و یا کمتر است؛ اما بیش از ۵0 درصد خانه هایی که 
امروز در شهرهایی از جمله تهران در حال ساخت می باشند بالاتر از 1۶0 متر مربع هستند که نشان از سرمایه ای بودن 
این خانه ها دارد.این کارشناس بازار مسکن با بیان اینکه شهرداری نظارتی بر الگوی ساخت ندارد، گفت: شهرداری ها 
فقط به دنبال تراکم فروشی بوده و به الگوی ساخت و اینکه خانه ای که ساخته می شود متناسب با توان اقتصادی 

خانوارها است یا خیر، کاری ندارد.


